
Število objav: 9
Internet: 6
Tisk: 3
Spremljane teme:
Inženirska dejavnost, ...: 1
Inženirska zbornica ...: 0
Barbara Škraba Flis: 0
Gradbeni zakon: 0
Zakon o ... načrtovanju: 1
Zakon o ... arhitektih: 0
Gradbena parcela: 1
Evidenca stavbnih zemljišč: 0
Svetovni gradbeni forum 2019: 0
Gradbeništvo, graditev: 6

Zbirka medijskih objav
INŽENIRSKA ZBORNICA SLOVENIJE,
za obdobje 18. 9. 2019
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Internet Naslov Julija manj delovno aktivnih

Zaporedna št.
1

Medij; Doseg Sta.si; 520.000, Slovenija

Rubrika, Datum Slovensko gospodarstvo; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
4

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...znižalo pa v 11 dejavnostih. V letni primerjavi je to število nazadovalo v petih, napredovalo pa v 15 dejavnostih; 
najbolj je šlo navzgor v dejavnosti  (+9,8 odstotka) in v predelovalnih dejavnostih (+2,6 odstotka). V gradbeništvo
dejavnosti zdravstvo je konec julija letos delalo okoli 44.900 delovno aktivnih oseb.... 

Internet Naslov Julija največ zaposlovanja v gradbeništvu in proizvodnji

Zaporedna št.
2

Medij; Doseg Finance.si; 115.666, Slovenija

Rubrika, Datum Novice; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
9

Avtor Lana Dakić

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Julija največ zaposlovanja v  in proizvodnji Več iz teme. Obveščaj me o novih člankih: trg dela dodaj gradbeništvu
zaposlovanje dodaj Statistični urad... dodaj Čas branja: 3 min SHRANI... 

Tisk Naslov Inšpektorica večkrat preverila Atower

Zaporedna št.
3

Medij; Doseg Dnevnik; 107.900, Slovenija Stran: 8 Površina: 490 cm2

Rubrika, Datum Ljubljana in okolica; 18. 9. 2019

Stran v zbirki:
11

Avtor Vanja Brkić

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
GRADNJA STOLPNICE Inšpektorica večkrat preverila Atovver Iz odločbe, s katero je gradbena inšpektorica ustavila 
gradnjo na gradbišču stolpnice Atovver, ker investitorica Zlatarna Celje ni imela dokumentacije za izvedbo gradnje, je 
razvidno, daje inšpektorica izvedla še druge kontrole na projektu. 

Tisk Naslov Se po Evropi podirajo Alpe?

Zaporedna št.
4

Medij; Doseg Jana Zarja; 97.000, Slovenija Stran: 30
Površina: 1.624 cm
2

Rubrika, Datum Ostalo; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
14

Avtor Renata Ucman

Teme Zakon o prostorskem načrtovanju

Povzetek
...nevarnosti zaradi skalnih podorov ali zemeljskih plazov. Vendar ne toliko zato, ker uradniki tega ne bi želeli, temveč 
zato, ker jih preprosto ni! Po  naj bi občine imele v okviru Zemeljske plazove sprožijo zakonu o prostorskem načrtovanju
intenzivne padavine. Dr. Matija Zorn: »Zemeljske plazove sprožijo intenzivne padavine, ki so zaradi... 

Internet Naslov Ali so slovenska mesta pripravljena na nepričakovane dogodke?

Zaporedna št.
5

Medij; Doseg Si21.com; 10.000, Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
18

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...mesecev podrobno raziskovali potencialno uporabnost dronov. Ugotovili so, da bi lahko bili droni uporabni v zdravstvu
, v primeru požarov, v transportu,  in pri odzivanju na kritične situacije. A kljub prednostim, ki bi jih lahko gradbeništvu
prinesle tovrstne tehnologije, se v javnosti pojavlja precej pomislekov:»Nove... 
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Internet Naslov Ob gradnji hiše nastane za celo hišo odpadkov – ki nemalokrat končajo v naravi

Zaporedna št.
6

Medij; Doseg Ekodezela.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
20

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...v naravi. 9.000 divjih odlagališč v 80 % primerov sestavljajo gradbeni in kosovni odpadki, ki bi jih bilo mogoče 
reciklirati in ponovno uporabiti. V  se ustvarja velika količina odpadkov. Po vsaki gradnji nove hiše, npr., pogradbeništvu
besedah izvajalcev, ostane vsaj za eno tako hišo odpadkov. Zakaj in čigav problem... 

Tisk Naslov Oddaja pobud za tretje spremembe in dopolnitve občinskega prostorskega načrta

Zaporedna št.
7

Medij; Doseg Gorenjski glas - priloga; , Slovenija Stran: 2 Površina: 361 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 13. 9. 2019

Stran v zbirki:
21

Avtor Unknown

Teme Gradbena parcela

Povzetek
...nepremičninskih evidencah, s katerimi se ugotavlja upravičenost do javnih sredstev, kot so subvencije, otroški dodatki
, štipendije ..., in seveda ne nazadnje tudi . Občina tudi zato stavbnih zemljišč ne bo davek na nepremičnine
opredeljevala preveč "na zalogo", prav tako pa tudi ministrstvo za prostor upravičenost sprememb presoja tudi... 

Internet Naslov PROSTI TIR // FINALISTI NAGRADE NAJ IZVOZNIKI 2019

Zaporedna št.
8

Medij; Doseg Primorskival.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
22

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Bistrice; proizvajalec sladoleda Incom iz Ajdovščine; Iskraemeco iz Kranja, ki je najbolj znan po števcih, ter Srpeniški 
TKK, proizvajalec izdelkov za . Zmagovalca bodo razglasili na 6. Konferenci slovenskih izvoznikov, ki bo v gradbeništvo
petek, 20. septembra, na Brdu pri Kranju. Foto: Izvozniki.si Anja Pišot... 

Internet Naslov Izdelki, polni srčnosti

Zaporedna št.
9

Medij; Doseg Vestnik.si; , Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
26

Avtor Majda Horvat

Teme Inženirska dejavnost, inženirji

Povzetek
...za strojništvo, Medea Brečko, študentka kemijske tehnologije na fakulteti za kemijo in kemijsko tehnologijo, in Nastja 
Belak, študentka  na fakulteti za , prometno  in arhitekturo, ustvarili ob pomoči gradbeništva gradbeništvo inženirstvo
mentoric s fakultet in zaposlenih ter uporabnikov VDC, imajo neko zgodbo in so zdaj tudi vzorčni modeli,... 
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Julija manj delovno aktivnih
Konec julija je bilo v Sloveniji okoli 893.800 delovno aktivnih, kar je 0,4 odstotka manj kot junija in 2,5 odstotka več kot 
julija lani. Okoli 44.900 teh oseb je delalo v zdravstvu, kar je skoraj 16 odstotkov več kot pred petimi leti. Število 
zaposlenih se je julija glede na junij znižalo za 0,2 odstotka, število samozaposlenih pa za 1,7 odstotka.
Število delovno aktivnih moških se je julija na mesečni ravni znižalo za 0,4 odstotka, za prav toliko je šlo navzdol tudi 
število delovno aktivnih žensk, je danes objavil državni statistični urad.
Delovno aktivnih oseb je bilo v sedmem mesecu letošnjega leta v mesečni primerjavi manj v vseh 12 statističnih regijah. 
Število se je najbolj izrazito znižalo v pomurski in zasavski statistični regiji, in sicer v vsaki za odstotek, najmanj izrazito pa
v gorenjski statistični regiji, kjer je upadlo za 0,1 odstotka. Glede na julij lani se je število delovno aktivnih oseb zvišalo v 
vseh statističnih regijah, najizraziteje v goriški (+4,1 odstotka) in gorenjski statistični regiji (+tri odstotke).
Hkrati se je število delovno aktivnih oseb julija v primerjavi z junijem zvišalo v devetih, znižalo pa v 11 dejavnostih. V letni 
primerjavi je to število nazadovalo v petih, napredovalo pa v 15 dejavnostih; najbolj je šlo navzgor v dejavnosti 
gradbeništvo (+9,8 odstotka) in v predelovalnih dejavnostih (+2,6 odstotka).
V dejavnosti zdravstvo je konec julija letos delalo okoli 44.900 delovno aktivnih oseb. Od tega jih je bilo zaposlenih 96 
odstotkov, samozaposlenih pa štiri odstotke. V bolnišnični zdravstveni dejavnosti je delalo 57,3 odstotka vseh v zdravstvu.
26 odstotkov delovno aktivnih oseb je delalo v splošni zunajbolnišnični zdravstveni dejavnosti, 5,3 odstotka v specialistični
zunajbolnišnični zdravstveni dejavnosti, pet odstotkov v zobozdravstveni dejavnosti in 6,4 odstotka v drugih dejavnostih 
za zdravje.
Število delovno aktivnih oseb v dejavnosti zdravstvo se je v juliju glede na junij znižalo za 0,1 odstotka, glede na julij lani 
pa zvišalo za 2,4 odstotka. V zadnjih petih letih je napredovalo za 15,8 odstotka, najbolj v specialistični zunajbolnišnični 
dejavnosti, in sicer za 23,2 odstotka.
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Julija največ zaposlovanja v gradbeništvu
in proizvodnji
Čas branja: 3 min

  

17.09.2019  12:31  Dopolnjeno: 17.09.2019 12:33

LANA DAKIĆ 

Foto: Shutterstock

Več iz teme:  

0
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Potrdite prijavo »

  

Tedensko v vašem e-nabiralniku!

Izbor najboljših služb, uporabni kadrovski nasveti in TOP JOB Ambasador, kjer
predstavljamo Slovence v tujini in jih povezujemo s slovenskim gospodarstvom.

kliping@kliping.si

Vaši podatki so na varnem. Časnik Finance se zavezuje, da bo vaše podatke skrbno hranil in uporabljal samo za pošiljanje Pisma urednice
Topjob ter jih ne bo posredoval tretjim osebam. Odjavna povezava se nahaja na dnu vsakega biltena.
Politika zasebnosti

V juliju je bilo v Sloveniji 893.760 delovno aktivnih oseb, kar je

2,5 odstotka več kot lanskega julija, je sporočil državni

statistični urad (Surs).

Število delovno aktivnih oseb se je glede na junij znižalo za

slabega pol odstotka. Junija je sicer Surs zabeležil najvišje

število delovno aktivnih od leta 2005, odkar so na Sursu

dostopni primerljivi podatki.

Več kot 66 tisoč espejev

Število zaposlenih se je julija medletno povišalo za 2,9 odstotka

na 802.748 oseb. Najbolj se je povečalo število zaposlenih pri

trg dela > zaposlovanje > Statistični urad... >
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fizičnih osebah, za 3,7 odstotka, na približno 53.400. Med

samozaposlenimi je bilo julija glede na lanski julij za 2,1

odstotka več espejev (66.099 espejev), število oseb, ki

opravljajo poklicno dejavnost, pa se je znižalo za 1,4 odstotka

na 6.485.

Po regijah se je število delovno aktivnih oseb julija glede na

mesec prej znižalo povsod, najbolj pa v pomurski in zasavski

statistični regiji (za en odstotek v vsaki), najmanj pa v gorenjski

statistični regiji (za 0,1 odstotka). Medletno se je število

delovno aktivnih zvišalo po vsej Sloveniji, najbolj v goriški (za

4,1 odstotka) in gorenjski statistični regiji (za tri odstotke), še

ugotavlja Surs.

V zdravstvu v petih letih 15,8 odstotka več
delovno aktivnih

Julija se je število delovno aktivnih medletno najbolj zvišalo v

gradbeništvu - za 9,8 odstotka ali približno 5.800 oseb - in v

predelovalnih dejavnostih - za 2,6 odstotka oziroma približno

5.200 oseb.

Surs je nekoliko podrobneje analiziral delovno aktivne osebe v

dejavnosti zdravstvo. Konec julija je v tej panogi delalo
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približno 44.900 delovno aktivnih oseb, kar je 2,4 odstotka več

kot lanskega julija. V zadnjih petih letih se je število delovno

aktivnih oseb v zdravstvo povečalo za nekaj več kot 6.100 ali za

15,8 odstotka, najbolj v specialistični zunajbolnišnični

dejavnosti, in sicer za 23,2 odstotka.

Največ delovno aktivnih v zdravstvu v
bolnišnicah

V zdravstvu so med delovno aktivnimi večinoma zaposleni (96

odstotkov), večina je žensk (78 odstotkov), dobra polovica pa

ima višješolsko ali visokošolsko izobrazbo (57 odstotkov).

Največji delež oseb z višješolsko ali visokošolsko izobrazbo je v

splošni zunajbolnišnični zdravstveni dejavnosti, največji delež

delovno aktivnih oseb s srednješolsko izobrazbo pa je v

bolnišnični zdravstveni dejavnosti.

Sicer je v bolnišnični zdravstveni dejavnosti delalo nekaj več kot

25.700 delovno aktivnih oseb, kar je 57,3 odstotka vseh v

zdravstvu. Dobra četrtina delovno aktivnih (26 odstotkov) je

delalo v splošni zunajbolnišnični zdravstveni dejavnosti, 5,3

odstotka v specialistični zunajbolnišnični zdravstveni

dejavnosti, pet odstotkov v zobozdravstveni dejavnosti in skoraj

6,4 odstotka v drugih dejavnostih za zdravje.
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Več iz teme:  

  trg dela > zaposlovanje > Statistični urad... >
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GRADNJA STOLPNICE

Inšpektorica večkrat preverila Atovver
Iz odločbe, s katero je gradbena inšpektorica ustavila
gradnjo na gradbišču stolpnice Atovver, ker investitorica
Zlatarna Celje ni imela dokumentacije za izvedbo grad-
nje, je razvidno, daje inšpektorica izvedla še druge kon-

trole na projektu.

./ Vanja Brkič

Odločba, s katero je gradbena in-

špektorica družbi Zlatarna Celje juli-
ja letos odredila ustavitev gradnje
stolpnice Atower na Bavarskem dvo-

ru, določa, da prepoved nadaljevanja
gradnje traja, vse dokler investitor ne

izdela projektne dokumentacije za

izvedbo. Inšpektorica je od investi-

torja sicer dobila projektno doku-

mentacijo, ki pa je bila izdelana na

osnovi projekta za pridobitev novega

gradbenega dovoljenja, ki bi omogo-
čalo gradnjo hotelske stolpnice. Zla-
tarna Celje trenutno sicer ima v ro-

kah pravnomočno gradbeno dovo-

ljenje, a to je bilo leta 20U izdano za

gradnjo poslovne stolpnice.

Preostali postopki še potekajo
Odločba gradbene inšpektorice razkri-
va še en pomemben podatek, in sicer,

da je inšpektorica v začetku tega pos-

topka začela izvedbo več kontrol, ven-

dar se je z ugotovitvenim zapisnikom
z dne 17. junija 2019 odločila za ločitev
zadev. Na inšpektoratu za prostor so

povedali, da je inšpektorica v zvezi z

gradnjo stolpnice Atovver uvedla pet

inšpekcijskih postopkov. Nadzor je
opravila tudi na primer nad ureditvijo
gradbišča, označitvijo gradbišča, nad
udeleženci pri gradnji, kot sta izvajalec
in nadzornik. »Vsi postopki še poteka-
jo, zato jih ne moremo komentirati,«

so pojasnili na inšpektoratu, zakaj ne

morejo dati več informacij o preosta-

lih postopkih.
Zlatama Celje, ki je v lasti družine

nekdanjega Jankovičevega dolgoletne-

ga mestnega svetnika Bojana Albrehta,

je sicer letos poleti ministrstvo za oko-

lje in prostor zaprosila za izdajo grad-

benega dovoljenja po integralnem po-
stopku. V tem postopku sočasno teče

presoja vplivov na okolje in izdaja

gradbenega dovoljenja, zaradi česar

investitorji lahko pridobijo pri času.
Usklajevanje trajalo
skoraj dve leti

Nenavadno je, da Zlatama Celje že pro-
si za novo gradbeno dovoljenje, saj lju-
bljanski mestni svet še ni potrdil spre-
memb občinskega podrobnega prostor-

skega načrta za to območje. Spremem-

ba naj bi bila potrebna ravno zaradi po-

treb Zlatarne Celje. Sklep o začetku po-

stopka spremembe omenjenega pros-

torskega dokumenta razkriva, da bi ho-
tel potreboval dovoz s Slovenske ceste s

kratkotrajnim mestom za taksije in av-

tobuse ter večji nadstrešek pred vho-
dom, česar trenutno veljavni podrobni
prostorski načrt ne omogoča.

Ljubljanski župan Zoran Jankovič je
sklep o začetku priprave sprememb
podrobnega prostorskega načrta za

območje Bavarskega dvora sicer pod-

pisal že avgusta 2017, v Uradnem list

pa je bil sklep objavljen septembra is-

tega leta. Na ljubljanskem občinskem
oddelku za urejanje prostora so pojas-
nili, da je do junija letos, torej skoraj
dve leti, potekalo usklajevanje projek-
tne rešitve za nadstrešnico in promet-

ne ureditve ob hotelu.

Trenutno je v pripravi šele dopol-

njeni osnutek sprememb prostorskega
načrta, ki bo po potrditvi na mestnem

svetu in po javni razgrnitvi moral z

morebitnimi dopolnitvami ah spre-

membami ponovno na mize mestnih
svetnikov. Ni torej pričakovati, da bi
bile načrtovane spremembe podrob-

nega prostorskega načrta dokončno

potrjene še do konca tega leta. Pro-

jekt, s katerim Zlatama Celje zdaj pro-
si za gradbeno dovoljenje, pa je pri-
pravljen tako, da je po mnenju oddel-
ka za urejanje prostora skladen s tre-

nutno veljavnimi določili občinskih

prostorskih aktov.

Ocenjena vrednost
stolpnice 35 milijonov evrov
Dokumentacija, ki jo je Zlatarna Celje

priložila svoji vlogi za pridobitev
gradbenega dovoljenja, sicer razkriva

nekaj podrobnosti o Albrehtovem

projektu na Bavarskem dvoru. Stol-

pnica, ki je ocenjena na 35 milijonov
evrov, bo imela pet kletnih etaž, v ka-
terih bo 115 parkirnih prostorov za za-

poslene in goste hotela, 19 parkirnih
prostorov za motorje in 72 za kolesa.
V kleti bo tudi kuhinja ter denimo

garderobe za zaposlene. V pritličju je
poleg recepcije načrtovan še bar in tr-

govina z ločenim vhodom. V prvem
nadstropju je prostor namenjen ho-
telski restavraciji in fitnesu, v drugem

nadstropju pa bodo prostori za kon-

gresno dejavnost. V vseh preostalih
nadstropjih do vključno 22. bo razpo-
rejenih 348 sob in 8 apartmajev.

Gradnja stolpnice, ki bo v višino me-

rila 81,25 metra, naj bi trajala 19 mese-

cev, in sicer do novembra 2020, vendar

pri tej oceni najverjetneje ni bila upo-
števana zamuda zaradi odločbe in-

špektorice o ustavitvi del. Do letošnje-

ga julija je Zlatarna Celje sicer zgradila
pet kletnih etaž, ki da jih je gradila
skladno z veljavnim gradbenim dovo-

ljenem za poslovno stolpnico. x

5
INŠPEKCIJSKIH

postopkov je gradbena
inšpektorica uvedla v zvezi

z gradnjo stolpnice Atovver.
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Na gradbišču na Bavarskem dvoru v Ljubljani so bili včeraj dejavni gradbeni delavci. O Bojan Velikonja
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V skalnatih območjih so

zadnje čase obsežnejše
kamninske gmote
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Dr. Matijo Zorna, predstoj-
nika Geografskega inšti-

tuta Antona Melika ZRC
SAZU, smo zato povprašali o skal-

nih podorih pri nas in po Evropi.
Povezujejo jih tudi s podnebnimi
spremembami in taljenjem stalno
zamrznjenih tal. Zakaj pri nas ze-
mljevidov nevarnosti zaradi skal-

nih podorov v občinah pogosto

sploh ni, da bi si z njimi pomagali
novograditelji?

Podor pada, plaz plazi. »Skal-
ni podori se sprožajo v trdni ka-
mnini. Daljša stranica padajoče

kamninske gmote je lahko dolga
od nekaj pa do nekaj deset metrov,

prostornina pa je lahko od nekaj

tisoč do več sto tisoč kubičnih me-
trov. Po velikosti jim sledijo skalni
odlomi, pri katerih je daljša strani-

ca padajoče skale dolga do metra

ali dveh, prostornina pa je lahko

nekaj kubičnih metrov. Če s pobo-
čja padajo še manjši delci kamni-

ne, govorimo o padanju kamenja.

Omenil sem padanje. Prav ta način

premikanja skalne podore loči od
zemeljskih plazov, ki se plazijo,« je

razložil dr. Zorn.

Težko jih je napovedati. Po-
nekod po Sloveniji je večja verje-

tnost za skalne podore kot drugod.

»Skalni podori se prožijo povsod,
kjer imamo dovolj strma pobo-
čja in kjer je na površju trdna ka-

mnina, Običajno je to na pobočjih

z naklonom, večjim od 40 stopinj.
Najpogostejši so v našem gorskem

svetu. Številni so značilni tudi za
naša predalpska hribovja, kjer so
prav tako številne doline s strmimi
pobočji. Skalni odlomi so pogosti

tudi na rečnih terasah, ki jih spod-
kopavajo vodotoki. Vse premalo
se zavedamo skalnih odlomov na
klifih na slovenski obali. Letos je
bila kar nekaj časa zaprta obalna

pešpot med Piranom in Fieso. Te

nevarnosti bi se morali zavedati

vsi kopalci, ki si svoj košček plaže
iščejo pod klifi.« Skalni podori in
odlomi so pogostejši na območjih,
kjer kamnine niso kompaktne in
imajo veliko razpok. »Skoznje se

leto za letom pretaka voda. ki ob

temperaturah pod lediščem zmr-

zne. Led ima za približno devet od-
stotkov večjo prostornino od vode,

To pomeni, da vedno, ko voda v

razpokah zmrzne, s tem nabrekne

in pritiska na stene razpok ter jih s
tem širi. To se lahko neprestano in
nevidno našim očem dogaja stole-

tja ali tisočletja, dokler ni kamnina
toliko razrahljana, da se odlepi od

pobočja in zgrmi navzdol kot skal-
ni podor ali odlom. Kdaj se bo to

zgodilo, pa je težko napovedati.«

Pogosto jih sprožijo potresi.
»V zadnjih letih smo ob potresih
zabeležili več skalnih podorov. Ob

posoškem 'velikonočnem' potresu

aprila 1998 se jih je sprožilo okoli
sto. Večji so imeli prostornino tudi
več sto tisoč kubičnih metrov, na

primer skalni podori na Krnu ali
v dolini Tolminke. Več skalnih po-

dorov smo zabeležili tudi ob neko-
liko šibkejšem posoškem potresu

julija 2004 in ob furlanskih potre-

sih lela 1976. Tedaj so se skalni po-
dori večinoma prožili v odmaknje-

» Oa je taljenje parmafrosta
letos problem, ne ugotavljajo
le za Kaprun, za Matterhorn
so na primer gorski vodniki
nedavno celo zahtevali,
da se zaradi nevarnosti

podiranja skal začasno

prepove dostop nanj. K

nih območjih, zato večje ško- ”

de ni bilo. Drugače je bilo leta
1976 na italijanski strani meje, kjer

so zaradi skalnih podorov ob po-

tresu v celoti preselili naselje Portis
v občini Pušja vas. Čeprav je obi-
čajno glavni sprožilni dejavnik za
padanje skal zmrzal, potresi lah-
ko sprožijo največ skalnih podorov
hkrati. Med sprožilnimi dejavniki

so lahko še intenzivne padavine,
kar opazujemo na obalnih klifih, a

padavine so bolj problematične za

zemeljske plazove.«

To pa Še ni vse. Nemalokrat v

strma pobočja z useki posega člo-

vek. »To je lahko še dodaten razlog

za labilnost pobočij. V vzpetem

svetu so doline pogosto ozke

in pri gradnji prometnic ni

druge možnosti, kot da se
spodkoplje pobočja. Ta-

kšni so železniška proga
skozi Zasavje in trenutno

potekajoča dela na cesti Go-
dovič-Idrija. Če ob takšnih pose-

gih pobočja niso primerno zavaro-
vana, nas ogrožanje infrastrukture
s strani skalnih odlomov ne sme
presenetiti.«

Se po Evropi podirajo Alpe?
V zadnjih letih so tudi iz drugih

evropskih držav poročali o večjih

skalnih podorih, ki jih pogosto

povezujejo s podnebnimi spre-

membami. »V Sloveniji bi težko

povezali kakršnokoli povečano
aktivnost skalnih podorov s pod-
nebnimi spremembami. Tovrstna

problematika je značilna za višje

Skalni podor pod
Mangartom še ni pozabljen.
Ljubitelji slovenskih planin
se v naših Julijskih Alpah
še vedno dobro spomnijo
skalnega podora tik pod
vrhom Mangarta z 2679 metri
nadmorske višine konec leta
2012, zaradi katerega so zadnji
trije kilometri ceste - sicer
najvišje ležeče ceste

v Sloveniji - zaprti za
promet.

Skalni podor na cesti proti prelazu Ljubelj.

Aprila je skalni podor zasul cesto Tržič-Ljubelj,

proti prelazu Ljubelj, na dolžini približno sto
metrov, zaradi česar je bila dlje zaprta za ves
promet. Že marca letos seje tudi v gostinski
objekt v Podljubelju privalila skala, junija pa
se je tam skalni podor ponovil v veliko večjem
obsegu.
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nadmorske višine, kot so pri nas.
Že pred več kot desetletjem se je

sprožil večji skalni podor na Ei-

gerju v Švici, ki so ga povezovali

prav s podnebnimi sprememba-
mi. Zasledili smo lahko še po-

dore na Mont Blancu v Franciji,

Matterhornu na meji med Švi-

co in Italijo ali v Visokih Turah

v Avstriji. Vse te so povezova-
li z umikanjem permafrosta, to

je stalno zamrznjenih tal, kjer je

led vezivo med kamninami. Ko

se stali, kamnine niso več pove-

zane med seboj in lahko zgrmijo
navzdol. Stalno zamrznjena tla

so značilna predvsem za polarna
območja, kjer je povprečna letna

temperatura nižja od 0 stopinj
Celzija, značilna pa so tudi za vi-

sokogorja s takšnimi temperatur-

nimi razmerami.«

Nagiba se observatorij, pre-
mikajo se stebri. Zaradi pod-
nebnih sprememb s segrevanjem

ozračja se v visokogorju dviga nad-
morska višina stalno zamrznjenih

tal. »Zaradi tega imajo v Alpah te-

žave s številnimi grajenimi objekti.

Zaradi taljenja podlage se je pred
nekaj leti začel nagibati observato-

rij na vrhu avstrijskega Hoher Son-
nblicka na 3105 metrih nadmorske
višine. Podobno so opazili tudi pri
kočah v bližini Grossglocknerja v
Visokih Turah v Avstriji. Verjetno
največje preglavice pa povzroča
taljenje permafrosta smučiščem

na alpskih ledenikih, saj se zara-
di nestabilnih tal premikajo stebri

žičnic.«

Nedavni skalni podor v Ka-

prunu. Nedavno je sosednjo Av-

strijo pretresel ogromen skalni po-

dor v Kaprunu, s 500 kubičnimi
metri skal, za katerega so avstrijski
strokovnjaki dejali, da ga je pov-

zročilo taljenje permafrosta. »Do-

godek v okolici avstrijskega Kapru-
na je tragičen, saj je terjal smrtno

žrtev. V zadnjem času na tistem

območju res opažajo večjo aktiv-
nost skalnih podorov, ki jih po-
vezujejo s taljenjem permafrosta.

Nevarnost vidijo predvsem v tem,

da bi lahko večje količine kamni-

ne zgrmele v akumulacijsko jeze-

ro in povzročile večji poplavni val,

če hočete, cunami. ki bi preskočil
akumulacijsko pregrado in poplav-
no ogrozil dolino pod njim. To se

je že dogajalo. Najbolj tragičen je

primer iz sosednje Italije leta 1963,
ko so ogromne količine skalovja, ki

se je sprožilo v akumulacijsko jeze-

ro nad krajem Vajont, povzročile

poplavni val, ki je pod jezom ter-

jal okoli 2000 življenj. Da je talje-
nje parmafrosta letos problem, ne

ugotavljajo le za Kaprun, za Mat-

terhorn so na primer gorski vodni-
ki nedavno celo zahtevali, da se za-
radi nevarnosti podiranja skal za-
časno prepove dostop nanj. Poleti

sta namreč dva plezalca umrla prav

zaradi skalnega odloma.«

V našem visokogorju je per-

mafrost neraziskan. Kako je

pri nas? Podnebne spremembe
v našem visokogorju lahko spre-
mljamo na meteorološki postaji na

Kredarici. »Tam se je v zadnjega

pol stoletja povprečna letna tem-

peratura dvignila za eno stopinjo

Celzija. Povprečna letna tempera-
tura na Kredarici je sicer še vedno

pod lediščem .To pomeni, da lahko

tudi v našem visokogorju nad pri-
bližno 2500 metri nadmorske viši-

ne teoretično pričakujemo perma-
frost, a kakšne povezave med talje-

njem tega in večjim številom podo-
rov ni opaziti. Je pa res, da resnih

preučevanj permafrosta v našem
visokogorju niti še ni bilo, zato tudi

ne vemo, kje, če sploh, je. Seveda

če ob tem odmislimo znane ledene
jame, kot je na primer Triglavsko

brezno v bližini Kredarice, v kate-
rih je stalno led.«

Zemljevidov nevarnosti v ob-

činah pogosto ni! Nevarnost
skalnih podorov v prihodnje bi ne-
dvomno morala zanimati tiste, ki

načrtujejo gradnjo domov. Še ve-

dno prepogosto gradimo tam, kjer

je zemlja poceni, ob tem pa presli-
šimo mnenja strokovnjakov. Kako

se zaščititi pred skalnimi podori?

»Zagotovo z izogibanjem takšnim

območjem. Če pa že posegamo

vanje, je treba pobočja ustrezno

zaščititi, kar pa ni poceni. Če na-
meravate graditi objekt pod skal-
nimi stenami, se vsekakor držite
navodil strokovnjakov, četudi vam
bo ustrezen organ izdal gradbeno

dovoljenje. Pri izdaji teh se namreč
redko upošteva zemljevide nevar-
nosti zaradi skalnih podorov ali ze-

meljskih plazov. Vendar ne toliko

zato, ker uradniki tega ne bi žele-

li, temveč zato, ker jih preprosto ni!
Po zakonu o prostorskem načrto-
vanju naj bi občine imele v okviru

Zemeljske plazove sprožijo
intenzivne padavine. Dr.
Matija Zorn: »Zemeljske plazove
sprožijo intenzivne padavine, ki

so zaradi podnebnih sprememb
vse pogostejše. Poleg tega
zemeljski plazovi niso povezani le

s trdnostjo kamnin, temveč tudi

z debelino prsti. Mejna količina

padavin, da se zemeljski plazovi
na pobočjih lahko prožijo, je od
100 do 150 mm padavin v 24

urah. Vendar je lahko tudi precej

višja pri trdnejših kamninah ali

pa nižja, če so bila pobočja že

pred temi padavinami namočena.

Pomembna je tudi raba tal, saj

so na primer manj pogosti v
gozdovih, ki s koreninami uspešno
stabilizirajo plitvejše zemeljske

plazove. Če načrtujete gradnjo
objektov, se je s posegi najbolje

izogibati območjem, kjer se lahko
prožijo zemeljski plazovi. Žal nam

primanjkuje strokovnih podlag,

to je zemljevidov nevarnosti v
merilu občin, na podlagi katerih

bi lahko načrtovali, kam ne
posegati. Na ravni države so
zemeljski plazovi najpogostejši

v Cerkljanskem, Škofjeloškem

in Posavskem hribovju, značilni

so pa tudi za druga hribovja, kot

tudi za panonska in sredozemska

gričevja. Za gričevja so predvsem
značilni usadi oziroma manjši
zemeljski plazovi. Na začetku julija

1989 seje v Halozah po intenzivnih

24-urnih padavinah sprožilo skoraj

50 usadov na kvadratni kilometer.«

občinskih podrobnih prostorskih
načrtov tudi prostorske ureditve

zaradi posledic naravnih ali drugih

nesreč. Žal večina občin ustreznih

strokovnih podlag, ki jim pravimo
zemljevidi nevarnosti, nima. Za

skalne podore ne vem, a za zemelj-

ske plazove je z občinskimi zemlje-

vidi nevarnosti pokritih zgolj deset

odstotkov Slovenije,« je povedal dr.
Matija Zorn.B

» Pri izdaji gradbenih
dovoljenj se redko

upošteva zemljevide
nevarnosti zaradi skalnih

podorov ali zemeljskih

plazov. Vendar ne toliko
zato, ker uradniki tega ne
bi želeli, temveč zato, ker

jih preprosto ni! ((

Spletna aplikacija MASPREM

za ogrožene občine. Dr.

Matija Zorn: »Bralce bo morda

zanimalo, da imamo v Sloveniji

razvito spletno aplikacijo,

imenovano MASPREM, ki na
podlagi napovedane količine

padavin in geoloških značilnosti

območja izpostavi občine,
v katerih bi lahko prišlo do

proženja zemeljskih plazov.
Če so torej na vašem območju

napovedane večje količine

padavin, lahko na tem spletišču
preverite, ali je vaša občina

ogrožena.«

Pozor, skale padajo! Letos smo tudi pri nas za skalne podore
slišali pogosteje kot prej. So torej pogostejši? Dr. Zom: »Ne bi rekel,

da so letos skalni podori pri nas pogostejši kot običajno. Le sprožili

so se na območja, kjer so prekinili prometne poti, poškodovali

infrastrukturo in se je zato o njih več poročalo. Podobni procesi

se na strmih pobočjih vzpetega sveta dogajajo stalno. Na to nas

vsako leto opozarjajo sveže odlomne ploskve v stenah, običajno

bolj rumenkaste ali rdečkaste barve, kot je barva kamnine okoli

teh. Ker večinoma ne ogrozijo človeka, ostanejo skriti. Ali pa o njih

zasledimo poročilo zgolj na planinskem spletišču, z opozorilom, da

je tam pot zasuta ali poškodovana zaradi padajočih skal. Podobno

velja tudi drugod v Alpah. Da padanje skal oziroma kamenja

poteka stalno, najlažje opazimo na meliščih, kjer spomladi zlahka

ločimo grušč, ki se je odložil pred kratkim in je še svež, torej je tudi

svetlejše barve kot star grušč.«
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 GOSPODARSTVO,   TOREK, 17. SEPTEMBER 2019   POVEM, KOMUNIKACIJSKO IN POSLOVNO SVETOVANJE, D.O.O.

Konferenca Smart Cities 2019: »Resilient Cities: between digital and physical world«

Inštitut »Jožef Stefan«, Strateško Razvojno Inovacijsko Partnerstvo Pametna mesta in skupnosti (SRIP
PMiS) je organiziral mednarodno konferenco Smart Cities 2019: »Resilient Cities: between digital and
physical world«. Dogodek je potekal v soorganizaciji z Mestno občino Ljubljana in Zvezo mestnih občin
Slovenije.

Predstavniki mest in občin se pri svojem delu soočajo s številnimi izzivi, ki jih prinašajo nepredvideni dogodki,
katerih del so vsi prebivalci. Ključni dejavnik, ki vpliva na učinkovito realizacijo aktivnosti, potrebnih za čim
hitrejšo vzpostavitev stabilnih razmer v bivanjskem okolju, je odgovorno in premišljeno ravnanje s strani
odločevalcev. Zagotavljanje dobrega počutja prebivalcev mest in občin, njihova varnost in ustrezni ukrepi, so
bili predstavljeni s strani domačih in tujih predavateljev. Vloga informacijsko-komunikacijskih tehnologij v javni
upravi in pomen varnosti podatkov pri delovanju mestne uprave; to so vprašanja, na katera so udeleženci
konference dobili odgovore. Prikazane so bile potrebne aktivnosti za izboljšanje odzivnosti in varnosti ter
primeri dobrih praks iz evropskega prostora. Udeleženci konference so se seznanili s prednostmi uporabe
tehnologije brezpilotnih vozil ob nepredvidenih dogodkih; hkrati so bili soočeni z novimi izzivi in vprašanji, ki
se porajajo, ob uporabi novih tehnoloških rešitev.

Konferenco je otvorila dr. Nevenka Cukjati, generalna direktorica Operacije SRIP PMiS, s pomislekom, da si
vprašanje, ali so naša mesta pripravljena na nepričakovane dogodke, pogosto zastavimo šele, ko se nesreče
dejansko zgodijo. Za zagotavljanje varnosti morajo mesta oblikovati nove ukrepe in rešitve ter izhajati iz vseh
možnosti, ki jih ponujajo informacijsko komunikacijske tehnologije (IKT). V predhodno opravljeni anketi, kjer je
sodelovalo 26 občin, je bilo ugotovljeno, da se občine zavedajo pomena medsebojnega sodelovanja, prav ta
klic po sinergijah pa je bil prisoten tudi na konferenci. »Za doseganje in zagotavljanje odpornosti ob
nepredvidenih dogodkih je bistveno povezovanje in ustvarjanje sinergij med mesti, občinami in državo.
Razumevanje in oblikovanje strategije pametnih mest in skupnosti mora postati temeljna usmeritev in vodilo
vseh nadaljnjih postopkov, izpeljanih s strani državnih organov. Mesta in občine, podjetja, javno-raziskovalni
zavodi in univerze, vsi člani SRIP PMiS se zavedamo nujnosti nadaljnjih aktivnosti ter s tem povezanega
usklajenega delovanja na področju evropske in slovenske strategije pametne specializacije,« poudarja dr.
Cukjati.

V uvodnem delu je prof. dr. Jadran Lenarčič, direktor Instituta »Jožef Stefan«, izpostavil, da je Institut močno
vpet med znanostjo in gospodarstvom, kjer pomembno vlogo prevzema tudi raziskovanje na področju
pametnih mest. Poudaril je, da se je uvodni strah pred digitalizacijo polegel in da smo danes priča
pomembnim spremembam, kjer so strokovnjaki s področja umetne inteligence in pametnih mest v svetu zelo
iskan kader. Svoj nagovor je zaključil z mislijo o edinem pravem pomenu pametnih mest: »Pametna mesta
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bodo taka ostala, samo če bodo v njih delali pametni ljudje. Ne smemo govoriti samo o pametnih digitalnih
tehnologijah, ampak moramo ustvariti tudi mesta znanosti, kulture, arhitekture. Ne osredotočajmo se zgolj na
iskanje tehnoloških ugodnosti, ampak poskusimo ustvarjati mesta z visoko kakovostjo življenja.«

Udeležence konference je pozdravil tudi mag. Robert Kus, predstavnik Mestne občine Ljubljana. Čeprav je
Ljubljana v zadnjih štirih letih bila proglašena za najbolj varno mesto v Sloveniji, se sooča s številnimi
nevarnostmi. Doletijo jo lahko skoraj vse oblike naravnih nesreč, razen cunamijev ali izbruhov vulkanov. »Če
želimo zagotoviti odpornost mesta, moramo zagotoviti številne ukrepe in nadgraditi vse sisteme zagotavljanja
varnosti,« je izpostavil in nadaljeval: »Ljubljana se nahaja na potresno ogroženem območju, zato je MOL zelo
dejaven na področju povečanja potresne odpornosti stavb. V zadnjih nekaj letih je bilo tako obnovljenih več
šol, zdravstvenih domov, stanovanjskih blokov in drugih objektov. Pomembno je tudi delovanje na področju
zagotavljanja komunalne urejenosti. Trudimo se zagotoviti gasilsko pokrivanje tako, da bi čas prihoda
gasilcev ustrezal stopnji ogroženosti posameznega območja.« Mag. Robert Kus je zaključil, da moramo
pripraviti nabor ukrepov, potrebnih za povečanje odpornosti. To vključuje obveščanje prebivalcev o
preventivnih ukrepih, pred in po nesrečah ter zagotavljanje hitre pomoči v kriznih situacijah.

So droni in brezpilotna vozila res vprašanje prihodnosti?
O tem, kako bodo prihodnost naše družbe oblikovale tehnologije, kot so droni in brezpilotna vozila, je
spregovoril Olivier Usher, NESTA, Velika Britanija. O. Usher je vodja raziskav v podjetju Nesta, britanski
fundaciji za inovacije. Svojo predstavitev je začel s pogledom v preteklost. Izpostavil je, kako je masovna
proizvodnja avtomobilov povsem spremenila izgled sodobnih mest ‒ ceste je bilo potrebno opremiti s
prometno signalizacijo, kamerami za nadzor prometa, ipd. »Tehnologija ima lahko velik vpliv na okolje, v
katerem živimo, droni pa pomenijo napredek, ki so ga pred stoletjem predstavljali avtomobili,« je izpostavil
govorec. Če želimo odgovoriti na vprašanje, ali bodo droni na enak način kot avtomobili preoblikovali naše
okolje, bodo potrebne temeljitejše raziskave. Glede na to, da so zelo učinkoviti droni že razširjeni na trgu, ne
smejo postati samo komercialno sredstvo za dobiček, ampak morajo biti uporabljeni predvsem, v dobro
družbe. V tej luči je O. Usher izpostavil: »Napredek je popolnoma nepomemben, če ga ne delimo z drugimi.«
Da bi ugotovili in raziskali, na katerih področjih bi lahko uporaba dronov olajšala življenje prebivalcev
pametnih mest, so v sklopu projekta Flying High izbrali pet reprezentativnih britanskih mest in šest mesecev
podrobno raziskovali potencialno uporabnost dronov. Ugotovili so, da bi lahko bili droni uporabni v zdravstvu,
v primeru požarov, v transportu, gradbeništvu in pri odzivanju na kritične situacije. A kljub prednostim, ki bi jih
lahko prinesle tovrstne tehnologije, se v javnosti pojavlja precej pomislekov: »Nove tehnologije so v javnosti
marsikdaj narobe razumljene. Če želimo spremeniti mišljenje, ne smemo teh tehnologij samo promovirati,
ampak moramo pristopiti k ljudem, jih poslušati in razumeti njihove pomisleke. Brez podpore javnosti ne bo
razvoja oziroma bo ta otežen,« je zaključil.

Pametna mesta morajo biti odporna in prilagodljiva
Pogovor o digitalnih tehnologijah je nadaljeval Allan Mayo, Royal Borough of Greenwich, Velika Britanija, ki je
predstavil Strategijo pametnega mesta v londonskem okrožju Greenwich. »Mesta še nikoli niso bila
izpostavljena tolikim spremembam. Digitalna revolucija spreminja družbo kot še nikoli prej. Mesta morajo biti
odporna in hkrati prilagodljiva,« je v uvodnem delu povedal A. Mayo. Čeprav je bil Greenwich včasih središče
industrijske revolucije, pa se, po mnenju govorca, ni uspešno prilagodil na vse transformacije. »Današnje
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gospodarstvo Greenwicha ni prilagojeno globalizaciji in vsem digitalnim spremembam, saj temelji predvsem
na turizmu. Naša strategija želi to spremeniti, pomembno priložnost predstavljajo digitalne tehnologije,« je
pojasnil govorec. Izpostavil je tudi največje probleme Londona, kamor Greenwich sodi kot eno izmed okrožij:
zagotovo so to poplave, ki bodo v prihodnosti še bolj pogoste, prevelika onesnaženost zraka, vsakodnevni
prometni zastoji, staranje populacije in zaskrbljujoče pomanjkanje stanovanj. Z omenjeno strategijo želijo v
Greenwichu ustvariti okolje, ki bo odporno na podnebne spremembe, se bo na njih hitro in učinkovito odzivalo
ter se bo uspešno prilagajalo različnim situacijam. »Mesta z učinkovito infrastrukturo so privlačnejša za
podjetja in start-upe, kar ustvarja nove možnosti za zaposlitev. Pri tem se moramo osredotočiti na nadgradnjo
obstoječe zasnove mesta. Lahko vzpostavljamo napredno digitalno okolje, vendar če mesto ni pravilno
zastavljeno, se vsi naši načrti podrejo. Preoblikovati je potrebno ekonomijo, spoštovati zgodovino in tradicijo
ter vnašati nove tehnologije, ki ustvarjajo privlačno okolje,« je zaključil A. Mayo.

Primer dobre prakse je predstavil tudi Hannes Astok, e-Governance Academy, Estonija. H. Astok je
namestnik direktorja za strategijo in razvoj na estonski akademiji za e-upravljanje. Akademija vodi
usposabljanja in svetovanja vladam in mestom na področju digitalne transformacije. »Digitalna varnost je
izjemno pomembna. Estonci so zelo nagnjeni k uporabi digitalnih storitev in pogosto iščejo storitve na spletu.
Tu igra pomembno vlogo samo mesto, ki lahko nudi te storitve,« je povedal uvodoma in se vprašal, kaj je
dejansko pomembno za mesto: »So pomembni avtomobili ali stavbe? Po kratkem razmisleku ugotovimo, da
so hrbtenica vsake organizacije ali mesta podatki. Za obnovo stavb potrebujemo zgolj denar, če pa izgubimo
podatke, jih zelo težko dobimo nazaj.« Rešitev pred izgubljenimi podatki je digitalizacija, prehod iz papirne v
digitalno obliko je nujen. Istočasno se poraja tudi vprašanje, kako digitalne podatke hraniti, saj lahko tudi
računalniške centre doletijo naravne nesreče. »Odgovor na to so hibridne rešitve za shranjevanje podatkov.
Primarno naj bodo podatki shranjeni na lokaciji, njihova kopija v drugem mestu v državi, tretja kopija pa v
oblaku. Shranjevanju podatkov v oblaku se številne vlade in organizacije še vedno izogibajo, saj se pojavljajo
pravna vprašanja, v smislu, kdo vse lahko dostopa do naših podatkov. Vendar pa ob primerjavi možnosti, da
tretja oseba spremlja naše podatke in drugem scenariju, da vse podatke izgubimo, moramo izbrati prvo
možnost,« je poudaril. Pri implementaciji se morajo državni akterji zavedati bremen, ki jih tovrstne tehnologije
prinašajo. Vzpostavitev digitalnih tehnologij predstavlja velik finančni zalogaj, prav tako je potrebno
predvideti, ali bo mogoče zagotoviti delovno silo, ki bo skrbela za to infrastrukturo. »Odlično je, če se lahko
mesta med seboj povežejo in si infrastrukturo delijo. Pri tem je potrebno poudariti, da to ne zmanjša
avtonomnosti posameznega mesta. Cilj morajo biti zadovoljni prebivalci, ki uporabljajo digitalne storitve.
Obenem pa bodo podatki shranjeni in dostopni tako v fizični kot digitalni obliki,« je zaključil.

Predstavitev dobrih praks iz tujih dežel je zaključil Norbert Weidinger, Dunaj, Avstrija. N. Weidinger je od leta
2005 zaposlen kot namestnik vodje skupine za upravljanje procesov in strategije informacijsko
komunikacijske tehnologije na Oddelku za organizacijo in varnost izvršnega urada mesta Dunaj. »Kot večina
evropskih mest se Dunaj sooča z izzivi globalizacije, digitalizacije, urbanizacije in podnebnih sprememb.
Dunaj ima 1,8 milijona prebivalcev, kar ima velik vpliv na potrebe po infrastrukturi. V zadnjih 15 letih se je
Dunaj razširil za velikost še ene Ljubljane, soočamo pa se tudi s problemom staranja populacije. Ker ima
veliko mest podobne probleme, je smiselno, da si izmenjamo izkušnje in skupaj razpravljamo o izzivih,« je
povedal uvodoma. Prvi korak v digitalni svet so na Dunaju dosegli s pomočjo platforme, s katero so dobili
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vpogled v mnenje prebivalcev o storitvah mesta. »Na ta način smo širili ozaveščenje o digitalizaciji in slišali
mnenje ljudi. Vzpostavili smo spletnega chatbota Vienna Bot, ki uporabnikom odgovarja na vprašanja o
upravnih zadevah. Zelo uspešna pa je tudi aplikacija Sag’s Wien, v kateri uporabniki delijo svoje komentarje
o mestu. Vedno smo odprti, da aplikacijo in njen razvoj delimo z drugimi avstrijskimi mesti, dogovarjamo pa
se tudi za njeno uvedbo v Sarajevu. S pametno uporabo podatkov delujemo na področju energetike in
prometne ureditve. Za ulične restavracije smo uveljavili spletni način pridobivanja dovoljenj za uporabo javnih
prostorov,« je predstavil digitalne ukrepe, ki jih sprejemajo na Dunaju. Nadalje je opozoril na problem
električnih izpadov elektrike, ki predstavljajo precejšnjo grožnjo v naslednjih letih: »Za informiranje o kriznih
situacijah se bomo v prihodnje posluževali vsaj dveh kanalov. Ne moremo se zanašati zgolj na stacionarne in
mobilne telefone. Kot info točke bomo uporabili vso infrastrukturo, ki jo imamo v mestu. V ta namen
vzpostavljamo informacijsko radijsko mrežo in širimo mrežo virov za zasilno napajanje.« Zaključil je z mislijo,
kako pomembno je, da imajo države urejeno interno komunikacijo in dober sistem odzivanja na kritične
situacije.

V nadaljevanju konference so se domači strokovnjaki dotaknili področja že obstoječih tehnoloških rešitev, ki
bodo v prihodnje krojile razvoj pametnih mest in predstavili primere dobrih praks.

Foto: Marjan Verč
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Ob gradnji hiše nastane za celo hišo odpadkov – ki
nemalokrat končajo v naravi
september 17, 2019 

Letno v Sloveniji ustvarimo za skoraj 3 milijone ton gradbenih odpadkov, ki kljub urejenemu sistemu
zbiranja še vedno včasih končajo v naravi. 9.000 divjih odlagališč v 80 % primerov sestavljajo gradbeni in
kosovni odpadki, ki bi jih bilo mogoče reciklirati in ponovno uporabiti. 

V gradbeništvu se ustvarja velika količina odpadkov. Po vsaki gradnji nove hiše, npr.,  po besedah izvajalcev,
ostane  vsaj za eno tako hišo odpadkov.

Zakaj in čigav problem so gradbeni odpadki, zakaj še vedno prihaja do odlaganja v naravo? Vse to bodo Ekologi
brez meja predstavili na stroovnem dogodku “Počistimo z gradbenimi in kosovnimi odpadki”, ki bo v četrtek,
19. 9. 2019 s pričetkom ob 10. uri v Hiši Evropske unije, ob tem pa ne bodo pozabili niti na primere dobrih praks
in možnih rešitev.

Prek 97 % ljudi meni, da je odlaganje gradbenih odpadkov v naravo velik problem

“Z namenom, da dogodku podelimo posebno težo, smo med splošno javnostjo izvedli krajšo spletno raziskavo.
Izmed 1583 vprašanih 97, 3 % anketirancev meni, da je odlaganje gradbenih odpadkov v naravo problem, največ
zaradi onesnaževanja virov pitne vode in vodotokov. Velika večina jih ve, da lahko gradbene odpadke oddajo v
zbirni center, dobra petina pa jih je seznanjena, da jih lahko odpeljejo na odlagališče za inertne odpadke. Še vedno
nekateri menijo, da se jih lahko odlaga v zabojnik za komunalne odpadke, na ekološki otok ali v kosovni odvoz,
torej nas čaka še nekaj dela pri ozaveščanju,” razlagajo Ekologi brez meja.

13 % anketirancev je že prijavilo divje odlagališče inšpektoratu, policiji ali v Register divjih odlagališč.
Problematiki se bodo obširneje posvetili na omenjenem dogodku.

 

Ekodezela.si 17.09.2019 
TorekDržava: Slovenija

Doseg:

07:04

https://www.ekodezela.si/vsebina/okolje/ob-gradnji... 1 / 2

Ekodezela.si 17.09.2019 
TorekDržava: Slovenija

Doseg: Kazalo

07:04

https://www.ekodezela.si/vsebina/okolje/ob-gradnji...

19

https://www.ekodezela.si/vsebina/okolje/ob-gradnji-hise-nastane-za-celo-hiso-odpadkov-ki-nemalokrat-koncajo-v-naravi/




O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Vir: EBM
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Oddaja pobud za tretje spremembe in dopolnitve
občinskega prostorskega načrta

Pobudo za spremembo namenske rabe je možno oddati še do 15. decembra.

OBČINA ŽELEZNIKI

Od zadnjih sprememb in dopolnitev ob-

činskega prostorskega načrta (SD OPN)

minevajo dobra tri leta. Občina Železni-

ki je v vmesnem času začela spremem-
be in dopolnitve OPN posebej za ureditve

na Soriški planini, ki jih zaradi zahtev-
nosti okoljske in naravovarstvene pro-

blematike tega območja pripravljamo v

posebnem postopku. Zato je - predvsem

zaradi dolgotrajnosti postopkov, ki lah-
ko trajajo tudi več let - nastopil čas, da

občina začne tretji postopek SD OPN,

katerih predmet so predvsem manj

V Logu bodo v kratkem začeli urejati ko-

munalno infrastukturo. Izbrani izvajalec,

podjetje Lavaco, je v tem tednu izvajal pri-

pravljalna dela in zakoličbe, gradnja pa je

predvidena po 16. septembru, je povedal

občinski svetovalec za investicije Peter Ko-

šir. Dela obsegajo obnovo približno sto me-

trov dolgega meteornega kanala, ki poteka

po lokalni cesti med hišnima številkama 24

in 45, poleg tega pa bodo zgradili še mete-

orni kanal v dolžini štirideset metrov, ki bo

zajemal zaledne vode, da ne bo več priha-

jalo do njihovega razlivanja. Predvidena je

tudi obnova fekalne in meteorne kanaliza-

cije ter vodovodnega omrežja ter ponovno

asfaltiranje cestišča na območju gradnje.

Vrednost gradbenih del, ki bodo končana

predvidoma v drugi polovici novembra, je

skupaj z davkom slabih 137 tisoč evrov, je

še razložil Košir.

zahtevne spremembe namenske rabe
in prostorskih izvedbenih pogojev, ki

predvidoma ne bodo zahtevale postop-

ka celovite presoje vplivov na okolje.
OPN je temeljni akt prostorskega razvo-

ja občine, ki določa predvsem cilje in

prednostne naloge prostorskega razvoja
občine. SD OPN zato ne pomenijo zgolj
"reševanja" posameznih pobud za spre-

membo namenske rabe ali prostorskih
izvedbenih pogojev, ki so sicer dober

kazalnik prostorskih potreb občanov in

občine. V obdobju zadnjih štirih let se je

teh sicer nabralo že več kot sedemdeset,

predvsem v stavbna zemljišča.
Pri obravnavi posameznih pobud želi-

mo na občini jasno opozoriti, da je tre-

ba za njihovo vključitev v OPN pridobiti

pozitivna mnenja vsaj 25 soglasjedalcev
na državni ravni. Če pobud v postopku

SD OPN ni možno uskladiti s sektorski-

mi predpisi s področja varstva okolja in

narave, voda, prometa, kulturne dedi-

ščine, kmetijskih zemljišč in drugih, jih

je treba izločiti. Pogost primer so to po-
bude za spremembo namenske rabe na

kmetijskih zemljiščih, v kolikor niso v

korist kmetije, ali pa v primeru posegov

na varovalna ali varstvena območja,

predvsem poplavna in vodovarstvena,

kjer je z zakonom gradnja prepovedana.
Stavbna zemljišča vplivajo tudi na vre-

dnotenje v večnamenskih nepremič-

ninskih evidencah, s katerimi se ugo-

tavlja upravičenost do javnih sredstev,

kot so subvencije, otroški dodatki, šti-

pendije ..., in seveda ne nazadnje tudi

davek na nepremičnine.

Občina tudi zato stavbnih zemljišč ne

bo opredeljevala preveč "na zalogo",

prav tako pa tudi ministrstvo za prostor

upravičenost sprememb presoja tudi

z vidika neizkoriščenih stavbnih ze-

mljišč, ki jih je v naši občini že sedaj re-

lativno veliko in ostajajo neizkoriščena.

Če želite še oddati pobudo za spremem-

bo namenske rabe, je treba najkasneje
do 15. 12. 2019 na občino oddati:

- pooblastilo vseh lastnikov zemljišč, v

kolikor vlagatelj ni lastnik zemljišč

- idejno zasnovo v digitalnem vektor-

skem formatu (DWG, DXF, SHP): na ge-

odetskem načrtu s prikazanimi parce-

lami, vrisan predlog gradbene parcele,

priključki na komunalno infrastruk-
turo (vodovod, kanalizacija, elektrika,

dostop)

- v kolikor gre za spremembo kmetij-

skega zemljišča za potrebe kmetije, je
treba priložiti obrazec, ki ga potrdi jav-

na služba kmetijskega svetovanja in je

dostopen na spletni strani ministrstva
za kmetijstvo.
V kolikor bodo v postopku priprave pro-

storskega akta zahtevane strokovne

podlage, ki bi se nanašale na posame-

zne individualne pobude, jih financira

pobudnik. Vloge, oddane po 15. 12. 2019,

ne bodo upoštevane!

Za nadaljnje informacije se na občini

lahko obrnete na Marka Demšarja, tel.

št. 04 5000017, marko. demsar@obcina.

zelezniki.si.

Uporabne povezave:

- obrazec za oddajo vloge za spremem-

bo namenske rabe:

http://zelezniki.si

- kmetijski obrazec:
https://www.gov.si/assets/ministr-

Stva/MKGP/DOKUMENTI/KMETIJSTVO/

Kmetijska-zemljisca/VARSTVO-KMETIJ-

SKIH-ZEMLJISC/a0b9017e67/splosne_

smernice.pdf
- veljavna namenska raba:
http://storitve.pis.gov.si/pis-jv/infor-

mativni_vpogled. html

Ureditev komunalne
infrastrukture v Logu

ANA ŠUBIC

O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Gorenjski glas - priloga 13.09.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg:

Stran: 2

Površina: 361 cm2 1 / 1

Gorenjski glas - priloga 13.09.2019 
PetekDržava: Slovenija

Doseg: Kazalo

Stran: 2

Površina: 361 cm2

21













O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

PROSTI TIR // FINALISTI NAGRADE NAJ IZVOZNIKI 2019
Torek, 17. september 2019
Izvozniki.si že peto leto zapored izbirajo najboljše izvozno podjetje v
Sloveniji, ki svojo rast in uspeh na tujih trgih gradi na razvoju novih
inovativnih izdelkov, tesnemu sodelovanju s kupci in distributerji,
razvoju lastne blagovne znamke, vstopanju na nove trge in pridobivanju
novih kupcev. Z nagrado želijo tako v širši kot v poslovni javnosti
promovirati izvozne uspehe slovenskih podjetij ter poudariti dobre
prakse, ki pripomorejo k višji dodani vrednosti podjetij samih kot tudi
slovenskega gospodarstva v celoti.

Finalisti letošnjega izbora za nagrado Zmagovalec slovenskega izvoza
pa so naslednji: Gostol-Gopan, proizvajalec linij za industrijsko peko
kruha iz Nove Gorice; Impol, proizvajalec izdelkov iz aluminija iz
Slovenske Bistrice; proizvajalec sladoleda Incom iz Ajdovščine; Iskraemeco iz Kranja, ki je najbolj znan po števcih, ter Srpeniški
TKK, proizvajalec izdelkov za gradbeništvo. Zmagovalca bodo razglasili na 6. Konferenci slovenskih izvoznikov, ki bo v petek, 20.
septembra, na Brdu pri Kranju.

Foto: Izvozniki.si
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Izdelki, polni srčnosti

Majda
Horvat,
16. 9.
2018

Majda Horvat Ekipa študentov, vsak s svojim najljubšim izdelkom, ki so jih ustvarjali z uporabniki
varstveno-delovnega centra.

Aktualno

Če veš, kdo je izdelke naredil in kaj je njihova izvorna ideja, ti dobijo novo, čustveno
razsežnost. 

Osem študentov s štirih fakultet Univerze v Mariboru je tri tedne ustvarjalo v dnevnih enotah murskosoboškega
Varstveno-delovnega centra (VDC) in pred dnevi predstavilo okoli štirideset izvirnih izdelkov oziroma kolekcij. Navdih
zanje so našli pri ljudeh in lokalnih značilnostih Pomurja, pri tem pa so uporabili predvsem naravne materiale. Delali so
v okviru trimesečnega projekta Unikatni izdelki z zgodbo Pomurja, ki je potekal po uspešni prijavi na javni razpis
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Projektno delo z negospodarskim in neprofitnim sektorjem – študentski inovativni projekti za družbeno korist 2016–
2020. Vsi ročno narejeni izdelki, ki so jih študent Miran Fekonja in študentke Katja Nemec, Hana Pohajda in Maja
Pučko, vsi s fakultete za elektrotehniko, računalništvo in informatiko, smer medijske komunikacije, Anja Stajnko in
Jasna Štampfer, študentki tehnologije tekstilnega oblikovanja na fakulteti za strojništvo, Medea Brečko, študentka
kemijske tehnologije na fakulteti za kemijo in kemijsko tehnologijo, in Nastja Belak, študentka gradbeništva na fakulteti
za gradbeništvo, prometno inženirstvo in arhitekturo, ustvarili ob pomoči mentoric s fakultet in zaposlenih ter
uporabnikov VDC, imajo neko zgodbo in so zdaj tudi vzorčni modeli, na osnovi katerih bo stekla bolj množična izdelava
v delavnicah VDC za prodajo.

Majda Horvat Silva Bohnec iz murskosoboškega VDC je skupaj s sodelavci in uporabniki študente
zelo lepo sprejela v njihovo sredino.

Dodana vrednost za njihove izdelke
Projekt Unikatni izdelki z zgodbo Pomurja je prvo povezovanje murskosoboškega VDC s fakulteto za strojništvo in
fakulteto za elektrotehniko, računalništvo in informatiko, vendar sta se Sonja Šterman, predavateljica na fakulteti za
strojništvo, in Angela Benko Lang, direktorica VDC, dogovorili za sodelovanje, še preden je bil projekt potrjen na
razpisu. »Kaj nam je to prineslo? Dodano vrednost za naše izdelke, ki jih bomo skušali tudi tržiti. Izvirni izdelki so velik
prispevek študentov našemu zavodu,« je povedala Benko Langova. Izdelke po zamisli študentk in študenta so ustvarili
v vseh štirih enotah dnevnega varstva VDC, v delavnicah katerih se posvečajo izdelavi izdelkov iz različnih materialov
in kjer bodo v prihodnje tudi izdelovali izdelke, ki so jih oblikovali študenti.
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Vrednost projekta pa je tudi v tem, da so se nekateri študenti prvič srečali z delovnim okoljem za osebe z motnjo v
duševnem in telesnem razvoju. »Bili so presenečeni, ko so videli njihove potenciale, s katerimi se lahko vključijo v
marsikatero aktivnost. Popolnoma drugače jih bodo zdaj sprejemali in tudi nas promovirali v družbi. Mislim, da je to ta
nota projekta, ko so študenti mogli začutiti sebe in svoj prispevek kot družbeno koristen,« je še poudarila Benko
Langova.
»Z nekdanjo sodelavko Sonjo Šterman sva razmišljali o tem, kako bi najin delovni navdih spet skupaj izrazili, in iz te
želje se je potem pojavila priložnost za sodelovanje v okviru projekta,« je povedala Silva Bohnec, strokovna mentorica
projekta pri VDC in v zavodu zaposlena kot tehnologinja. Vesela je, pravi, da so se lahko študenti izrazili v svojih
izdelkih prav v sodelovanju z VDC, kjer so jih bili zaposleni in uporabniki zelo veseli. Opravili so izjemno delo, pove
Bohnečeva, toliko bolj, ker so temu namenili svoj prosti čas med počitnicami. »Vsi, tako študenti kot mentorji, smo
ustvarjali z neko pozitivno energijo in navdihom, in tudi ko se je začela izdelava v naših delavnicah, so delo vzeli zelo
resno vodje enot, inštruktorji in uporabniki. Na začetku nismo vedeli, ali bomo dobili pet ali deset izdelkov, zdaj pa smo
jih ustvarili skoraj štirideset,« je še povedala Bohnečeva, ki je hvaležna tudi vsem mentoricam s fakultet za njihov
prispevek pri uspešni prijavi in izvedbi projekta.

Majda Horvat Mentorice Silva Bohnec, Sonja Šterman, Katja Udir Mišič in Zdenka Peršin, ki so
študentom pomagale pri ustvarjanju.

Tudi film in katalog
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»Če imaš neki cilj, zaradi katerega se boš lotil projekta, ne samo zato, ker je objavljen razpis, in če to delaš s srcem,
lahko nastane nekaj tako dobrega,« je dejala Štermanova. Pojasnila je tudi, da s prvo prijavo projekta niso uspeli, ker
pa je ostalo nekaj sredstev, se je ponudila možnost za novo prijavo na razpis in izvedbo med počitnicami. Študent in
študentke, ki prihajajo iz različnih študijskih smeri, so zato v ustvarjanje vložili veliko dela in truda. Na trgu imamo
neskončno ponudbo izdelkov in kdo si jih ob tem želi še več, se je vprašala Štermanova, a kot predavateljica predmeta
ekološki dizajn na to imela tudi odgovor. »Smo družba, ki proizvaja preveč izdelkov in jih tudi prehitro zavrže. To so
izdelki, do katerih nimamo odnosa. Če pa veš, kdo je izdelke naredil in kaj je njihova izvorna ideja, dobijo novo,
čustveno dimenzijo,« je povedala. Zato je pomembno poudariti, da so se za sodelovanje pri projektu odločili mladi
večinoma iz pomurske regije, ki čutijo pokrajino in so tudi zelo ponotranjili zgodbe, ki so jim bile navdih pri delu.

Majda Horvat Sonja Šterman je povedala, da lahko izbiramo med množico izdelkov, vendar
potrebujemo takšne z zgodbo in ki so bili narejen s srčnostjo.

Štermanova si želi, da bi lahko izdelke tudi razstavili nekje na vidnem kraju v Murski Soboti, gotovo pa bodo na ogled v
izložbah ene od ulic v Mariboru. O njih in projektu je posnet tudi film, ki bo objavljen skupaj s katalogom še na spletu.
Ob Štermanovi so mentorsko delo opravile še s fakultete za strojništvo Zdenka Peršin ter s fakultete za elektrotehniko,
računalništvo in informatiko Katja Udir Mišič in Tina Tomažič.

vdc murska sobota unikatni izdelki projekt zgodbe pomurja
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